
V návaznosti na zveřejněné komuniké UCSZOO ještě pro doplnění uvádíme informativní 
překlad sdělení, které na základě reakcí veřejnosti vydala na svých stránkách Zoo Kodaň ještě 
před vlastní akcí. 
 
Zdroj je dostupný na 
http://zoo.dk/BesogZoo/Nyhedsarkiv/2014/Februar/Why%20Copenhagen%20Zoo%20euthani
zed%20a%20giraffe.aspx 
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Začátek 
 
Proč Kodaň Zoo utratí žirafu? 
09. únor 2014 
 
V neděli 9. února zoo bude utracen jeden z našich mladých žirafích samců. Eutanazie se děje 
po dohodě s Evropským chovným programem pro žirafy. Zvíře není možné převézt do jiné 
zoo, způsobilo by to příbuzenskou plemenitbu. 
 
Blížící se euthanazie dala vzniknout řadě otázek, které Zoo Kodaň předala odbornému řediteli 
Bengtu Holstovi. 
 
"Proč Zoo Kodaň utratí zdravou žirafu?“ 
 
"Žirafy v Zoo Kodaň jsou součástí mezinárodního chovného programu, jehož cílem je zajistit 
zdravou populaci žiraf v evropských zoologických zahradách. To se provádí soustavným 
dohledem nad tím, aby byly spolu chovány pouze nepříbuzná zvířata a zamezilo se tak 
inbrídingu (příbuzenské plemenitbě). Pokud jsou geny zvířete hojně zastoupeny v dané 
populaci, jeho další zapojení do chovu je nežádoucí. Jelikož geny tohoto samce žirafy jsou 
v chovném programu zastoupeny hojně, a jelikož v zoo nemáme dostatečný prostor pro celé 
stádo. odsouhlasil Evropský chovný program pro žirafy utracení této žirafy. Je to situace, 
kterou známe i u jiných skupin zvířat, která se dobře množí. Při zvýšené úspěšnosti chovu je 
někdy nutné utracení. 
 
Vidíme to jako pozitivní znamení a ujištění, že v budoucnu budeme mít v evropských 
zoologických zahradách zdravou populaci žiraf. Stejný typ opatření se používá v jeleních 
oborách, kde se jeleni a daňci utrácí aby se udrželo zdraví populace. Nejdůležitějším faktorem 
musí být, aby byla zvířata fyzicky i psychicky zdravá a aby se jim za jejich života žilo dobře, 
ať už je tento život dlouhý, nebo krátký. Tohle je pevné přesvědčení kodaňské zoo.“ 
 
„Proč není žirafám podávána antikoncepce?“ 
 
„V Zoo Kodaň necháváme zvířata rozmnožovat se přirozeným způsobem. Pod slovem 
„přirozený“ máme na mysli, že mají mláďata ve stejných časových intervalech tak, jak by je 
měla v přírodě. To znamená, že zvířata mají možnost uplatňovat své přirozené chování. 
Rodičovská péče je významnou součástí chování zvířete. Je to nepřetržité úsilí po delší dobu 
jejich života a my jsme přesvědčeni, že by zvířata tohoto typu chování měla být schopna i 
při chovu v lidské péči. Antikoncepční přípravky mají řadu nežádoucích vedlejších účinků na 
vnitřní orgány, a pokud bychom zvíře neměli utratit, znamenalo by to nechat ho žít v horších 
životních podmínkách.“ 
 



„Proč žirafu nepřevézt žirafu do zoologické zahrady, která není součástí chovného programu, 
nebo do zoo, která má o získání žirafy zájem?“ 
 
„Zapojení do mezinárodních chovných programů je možné jen pro zoologické zahrady 
dodržující určitá pravidla. V Evropě jsou to pouze zoo, které jsou členy Evropské asociace 
zoologických zahrad a akvárií (EAZA). EAZA je sdružení, které čítá jen něco málo přes 300 
členů. 
 
Jako člen EAZA souhlasíte s tím, že nebudete prodávat zvířata, pracovat na vědeckém 
základě a zajistíte dobré životní podmínky zvířat. V mezinárodních chovných programech je 
kontrola, otevřenost a představují spolupráci mezi institucemi, které dodržují tentýž soubor 
pravidel. To je důležité pro to, aby tyto programy byly funkční.“ 
 
„Proč žirafu nelze vypustit do přírody?“ 
 
„Opětovné vysazení zvířat do volné přírody není snadné. Je třeba zvažovat řadu faktorů. Ty 
jsou podrobně popsány v pokynech IUCN (Světový svaz na ochranu přírody) pro opětovné 
vysazování zvířat (reintrodukci). Zvíře nelze vypustit jen tak, pokud neexistuje možnost jeho 
přežití. V první řadě se musíte zamyslit nad tím, kvůli čemu je ten druh ohrožený, a zda tyto 
příčiny stále trvají. 
 
Dalším důležitým faktorem je místní podpora, protože je to právě místní komunita, která má 
se zvířaty koexistovat. Reintrodukce se neprovádí jinak, než v rámci oficiálního programu a v 
současné době se pro žirafy žádný nerealizuje. A i když k tomu v budoucnu dojde, pak stejně 
nebude možné vypustit kteroukoli žirafu. V přírodní prostředí je čeká mnohá nebezpečí a 
problémů a tak zvířat, která budou součástí takového programu reintrodukce, budou pečlivě 
vybírána, aby se zvýšila šance na jejich přežití.“ 
 
„Co Zoo Kodaň s mrtvou žirafou udělá?“ 
 
„Po provedení eutanazie proběhne pitva, stejně jako u všech ostatních zvířat u nás. Takto 
získáme důležité poznatky o žirafách - poznatky, které prospějí ostatním žirafám. V tomto 
případě bude mrtvé tělo žirafy možno použít jako potravu pro šelmy v zoo. Pokud je zvíře 
usmrceno předávkováním anestetiky, nelze je použít jako potravu. Ale v tomto případě, kdy 
žirafa dostane anestetika a pak bude usmrcena pistolí na porážku dobytka (stejný postup jako 
u koní či skotu), lze ho dát šelmám.“ 
 
„Proč Zoo Kodaň pořádá veřejnou pitvu?“ 
 
„V Zoo Kodaň provádíme pitvy všech zvířat, která uhynou - od té nejmenší myši až po 
antilopy a slony. Děláme to za účelem získání nových vědomostí o zvířatech a prevence 
chorob. To samozřejmě zahrnuje i žirafy. A protože jsme pitvu provést potřebovali, pozvali 
jsme naše hosty aby pozorovali naše veterináře jak provádějí tuto důležitou práci. 
Veterináři mají dobré komunikační schopnosti a během pitvy vysvětlovali, co lidé vidí, a jak 
celý organismus funguje, a to v rámci vzdělávacího úsilí směrem k našim návštěvníkům. Dali 
jsme si pozor, abychom naše návštěvníky informovali předem, že tento proces může být pro 
některé z nich příliš náročný, a co mohou čekat, pokud se pro účast na pitvě rozhodnou. 
  
„Proč Zoo Kodaň zkrmí ostatky žirafy lvům?“ 
 



„Ve volné přírodě jsou ostatky uhynulých zvířat obvykle konzumovány jinými zvířaty, a tím 
napomáhají v běhu přirozenému cyklu přírody. Tím, že mrtvolu žirafy zkrmíme šelmám v zoo 
tedy maso využijeme přirozenějším a rozumnějším způsobem, než kdyby se prostě vyhodilo. 
Žirafu však celou šelmám nedáme, několik částí bylo odesláno výzkumným projektům 
v Dánsku i v zahraničí za účelem výzkumu a poznání žiraf. 
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